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ריבוי החסמים בשוק הטכנולוגיה הערבי ומיעוט המיזמים הערביים בו גרמו לכך שרק מעט חברות 
טכנולוגיות, במיוחד חברות הזנק, פועלות באוכלוסייה הערבית. מה צריך לעשות כדי לפתח את ההיי-טק 

בחברה הערבית ולצמצם את הפערים בינה לבין החברה היהודית?  |  עו"ד פיאד טמיש

במסגרת התוכנית להגברת השתתפות החברה הערבית בהיי-טק, יקודמו שורה של מהלכים בהיקף של כ-600 מיליון שקלים. יש 
לברך על התוכנית, אך המבחן יהיה במימושה  |  ד"ר רמזי חלבי

היעד הבא של רכבת הסטארט-אפ 
ניישן: החברה הערבית

 שילוב החברה הערבית 
בתעשיית ההיי-טק

אוקב חודש  כשלהי 
חגגה   2021 טובר 
ת  ל ב ק ה  ל ש מ מ ה
 ,550 מס'  החלטה 

כשעניינה אישור "התוכנית הכ
לכלית לצמצום פערים בחברה 
הערבית עד לשנת 2026". פרק 
שלם הקדישה תוכנית החומש 

כהאמורה לעידוד תעסוקת צעי
ההיי-טק  בתחום  ערבים  רים 

כושיפור ההון האנושי בקרב הח
ברה הערבית. הפערים עליהם 
תצמצם  כי  התוכנית  הצהירה 
שיוצג  )כפי  גדולים  כה  הם 
יעדים  קביעת  ובהיעדר  עתה( 
ברור  לא  בתוכנית,  מספריים 

כמה יסווג בעיני מקבלי ההחל
טה כהצלחה.

הגברת המודעות
הד את  לשים  כעל-מנת 

ן, קצת  ברים בהקשרם הנכו
כמספרים: מנתוני הלמ"ס עו

לה, כי כ-98% מעובדי ההיי-
טק בישראל הם יהודים, ורק 
אשר  ם,  ערבי הם   1. 9% כ-
מכלל  בלבד   1% כ- ים  ו מהו
המועסקים הערבים במשק 
10% באוכלוסייה הככ  )לעומת
ללית(. שיעור הנשים הערביות 
ז בודד הוא  מתוך אותו אחו
32%, שלא לדבר על שיכ -כ

עור הערבים במשרות בכירות 

וניהוליות בחברות טכנולוגיות במשק, שכמעט אינו קיים. 
כהסתכלות השוואתית מעניינת עוד יותר היא על הפערים שבין הח
כברה הערבית לבין החברה היהודית במובן של שיעור החברות הטכנולו

גיות )ובעיקר חברות הזנק( שבבעלות )או בהובלה( ערבית לעומת אלו 
שבבעלות יהודית. על-פי דוח הוועדה הבין-משרדית לקידום חדשנות 
2021, מתוך יותר מ-8,000 חברות הזכ  והיי-טק בחברה הערבית מיוני

נק הפעילות בישראל, כ-100 בלבד הן חברות בבעלות ערבית, היינו, 
כ-1.25%. 

חשוב מכך, אם נשווה בין סכומי ההשקעות בשלב ה"סיד" שנעשו 
2019, עמד חלקן של חברות ההזנק העכ  באותן חברות, נראה כי בשנת

רביות על כ-2.9% מכלל ההשקעות בחברות ההזנק במשק - 6.9 מיליון 
דולר מתוך 234 מיליון דולר.

מבין כלל הנתונים שנפרשו כאן, הנתון האחרון דווקא מעודד 
כוזאת למרות היותו נמוך מאוד. הוא מעיד על כך שהנתח של חב

רות הזנק הערביות מכלל ההשקעות במשק, בשנת 2019, היה יותר 
מכפול ביחס לשיעורן של אותן חברות מכלל חברות ההזנק במשק. 
אני סבור, כי נתון זה יכול להעיד על מגוון תופעות אפשריות, כגון: 
עוררות בקרב האוכלוסייה הערבית לסוג זה של השקעות, בהיות 
שלב הסיד מאופיין בעיקר בהשקעות של המעגל הקרוב ליזמים 
; הגברת מודעות לעצם קיומם של מיזמים ערביים ובפרט כאלה 
שמראים פוטנציאל צמיחה המצדיק השקעה ; תיאבון שפיתחו 
משקיעים ישראלים )או בינ"ל( למיזמים ערביים סקטוריאליים, 
מתוך זיהוי ההזדמנות בשוק הערבי כשוק יצרני-צרכני, או כשוק 
שיכול להוות שער לשווקים רחבים יותר ; התפתחות היזם הערבי 

כהממוצע והתחמשותו בכלים הנדרשים כדי להצליח בגיוס השק
עות ; עלייה ברמת הטכנולוגיה או החדשנות אשר מציעים מיזמים 
ערבים ; גידול בנוכחות של יזמים ערבים במיט-אפים ואירועים 

טכנולוגיים אחרים ועוד.

עיכוב בפיתוח אקו-סיסטם תומך
יחד עם זאת, צריך להכיר בכך שישנם תנאים חיוניים נוספים אותם יש 
לטפח ולפתח על מנת שמגמה חיובית זו תימשך )ויש לה עוד מרחק רב 
לעבור(, כגון: יצירת מרחבי עבודה משותפים, קידום אנליסטים, מאיצים, 
מכוני מחקר, כנסים, מיט-אפים, נותני שירותים )עורכי דין ורואי חשבון( 
מיומנים וקרובים לריכוז האוכלוסייה הערבית בקרבה פיזית, מנטלית 

ותרבותית. 
שילוב של שני גורמים עיקריים - ריבוי החסמים בשוק הטכנולוגיה 

כהערבי ומיעוט המיזמים הערביים בשוק, הביא באופן אינהרנטי לעי
ככוב בפיתוח אקו-סיסטם תומך. אין תחליף לאקו-סיסטם שכזה לצו

רך מתן ה"בוסט" הנדרש ליזמים הערבים להצליח במשימתם, שהינה 
גם משימה לאומית שיש בה, בין היתר, כדי להעלות את רמת תרומתה 
של החברה הערבית לתל"ג )שיעור האוכלוסייה הערבית במדינה הוא 
כ-21% ותרומתה לתל"ג אינו מגיע למחצית משיעור זה(. זאת, גם לפני 

שמסתכלים על תוצרים חיוביים נוספים של הצלחה זו - הפחתת רמת 
כהעוני בחברה הערבית ושיעורי האבטלה בקרבה ; הורדת שיעורי הפ

שיעה בחברה הערבית ; הקלה על שילוב צעירים ערבים ונשים ערביות 
בתעשיית ההיי-טק ועוד. 

גם אצלנו בפישר )FBC & Co.(, כמשרד שמתגאה בהעסקת אוכלוסיות 
מגוונות ואשר מספר הולך וגדל מבוגריו ועובדיו בהווה מגיעים מהחברה 
הערבית, אנו יודעים כי הדרך לאקו-סיסטם מפותח עוד ארוכה, אולם גם 

עם צעדים קטנים נגיע.

פתיחת סניפים של חברות טכנולוגיות בצפון
דיון בפיתוח ההיי-טק הערבי חייב להתייחס למאפיין הגיאוגרפי )שיש 
לו גם הקשר תרבותי( של החברה הערבית: יותר מ-60% מהאוכלוסייה 
הערבית מרוכזת בצפון - רחוק מאוד ממרכזי ומתחמי ההיי-טק בתל-אביב 

כרבתי )וללא תחבורה ציבורית מפותחת(, אזור שבו התשתית הנדרשת לפי
תוח תעשייה זו אינה מפותחת כלל. זהו אזור שמהנדסים ערבים, ברובם, 
אינם מעוניינים להעתיק את מגוריהם ממנו. לכן, יש להשקיע בהכשרת 

כאותה קרקע על מנת להפוך אותה לפורייה לצמיחת מיזמים ויזמים. לדו
גמה, פתיחת סניפים של חברות טכנולוגיות מבוססות בצפון עשויה לסייע 
רבות למאמץ זה. מגמה כזו, אם תהיה, עשויה לסייע במיצוי הפוטנציאל 
הגלום באוכלוסייה הערבית )אשר חלקה מקרב כלל הסטודנטים בתארים 
12.8%(, בין היתר, גם למיכ -ראשונים בתחומי הטכנולוגיה עומד כיום על כ

לוי המשרות הלא-מאוישות בשוק ההיי-טק, שעמד אשתקד על כ-13 אלף 
משרות.

בנוסף, יש לקדם רישות בין הערבים העוסקים בענף ההיי-טק, 
כבינם לבין עצמם ובינם לבין האנשים שבאקו-סיסטם הכללי ; לח

שוף ולהגביר את המודעות לעובדים )הפוטנציאלים והפעילים( 
כהערבים בענף ההיי-טק - דרך מפגשי מיט-אפים, כנסי חשיפה, חי

זוק הרשת בצורה ממוסדת ; ולהביא למיסוד שיתופי פעולה בין 
גורמי הממשלה, האקדמיה, החברה האזרחית והיזמים הערבים. 

כבהקשר זה יש לציין את מאמציה של עמותת חאסוב, אשר הקי
מה את מועדון האנג'לים הערבים )Arab Angels Club(, שנמצא 
כיום במחזורו השני ושלכותב שורות אלה היה הכבוד להיות חלק 
ממחזורו הראשון, מועדון אשר חבריו כבר החלו להשקיע במיזמים 

טכנולוגים ערבים. 
קהילת הסטארט-אפ בישראל משגשגת. בשנת 2020 לבדה, שנת 
20 הנפקות של חברות טכנולוגיות )בזמן שבחברה הערבית כמכ  שיא, היו

עט לא הייתה חברה ערבית אחת שאין בהן שותף יהודי שהגיעה לסבב 
גיוס A(. אולם, אני רוצה להאמין בעתיד זוהר, בו ההיי-טק הערבי מדביק 
את הפער מהר ובכך יתממש החלום )לפחות שלנו( שההנפקה הבאה או 

כהאקזיט של היוניקורן הבא בישראל יהיה של חברה שיזמיה הם מהחב
רה הערבית. 

)FBC & Co. FISCHER( הכותב נמנה על משרד פישר

עו"ד פיאד טמיש | צילום: אופיר אייב

כלכלות, ב שתי  במקביל  מתנהלות  ישראל 
מודר כלכלה  היהודית,  בחברה  כהאחת, 
ענפי תעסו על  ומתקדמת המבוססת  כנית 

קה יוקרתיים, המאופיינים בהכנסה גבוהה. 
לעומתה, מתנהלת בחברה הערבית כלכלה מסורתית 
המתבססת ברובה על מסחר, תחבורה, אירוח וכיוצ"ב, 
מהממוצע  משמעותית  נמוך  בה  הממוצע  שהשכר 
כ-65% ממשכורתו  ערבי משתכר  עובד  לכן,  הכללי. 
הממוצעת של היהודי. האוכלוסייה הערבית, המהווה 
כ-21% מתושבי הארץ, תורמת כ-9% בלבד לתל"ג וזה 
פוגע בפריון העבודה. כמו כן, שיעור הנשים הערביות 
המשתתפות בשוק העבודה עומד על כ-40% בהשוואה 

ל-78% בקרב יהודיות. 
הצטרפות ישראל לארגון ה-OECD ב-2010, הותנתה 

כבצמצום פערים בין אוכלוסיית הרוב היהודי למיעוט הע
רבי באמצעות תוכניות רב-שנתיות. כמובן, לא ניתן לדבר 

על שילוב החברה הערבית בכלכלת ישראל ללא שילוב 
כמשמעותי בענף הכלכלי המוביל בעשרות השנים האח

רונות ומבלי שהערבים יהיו חלק מהצלחת ה"סטארט-
אפ ניישן". זאת במיוחד לאחר שהשתנו כללי המשחק 
בשוק העבודה ובהשקעות, שהשאירו את הערבים מחוץ 

ל"חגיגה".

חינוך טכנולוגי וקידום יזמות
ן החב כהתוכנית הכלכלית לצמצום פערים בי

רה הערבית לבין האוכלוסייה הכוללת בארץ, תוך 
די  שימת דגש על פיתוח התעסוקה, אושרה על-י
ללת  כו ן. ההחלטה  הממשלה באוקטובר האחרו
תחומי פעילות שונים, שלא נכללו בתוכניות רב-
שנתיות קודמות, תוך התמקדות בפיתוח מנועי 
צמיחה ברמת הרשות המקומית וברמה האזורית. 
המטרה היא להעלות את הפריון והתרומה לכלכלה 

כברמה הארצית, באמצעות שיפור תחומי ההשכלה והתעסוקה בח
ברה הערבית. 

התוכנית רחוקה מלהיות מושלמת וכבר זכתה לביקורת בקרב 
כאנשי מקצוע ונבחרי ציבור בחברה הערבית. בין היתר, נטען שה

תוכנית לא מטפלת בסגירת הפערים בין החברה הערבית לכלל 
החברה. בנוסף ולמרות הסעיפים המעודדים, יש בתוכנית חורים 
גדולים, במיוחד בתחום התעסוקה, דבר שיקשה על השגת היעדים 
שהוצבו. יותר מזה, התוכנית נתפסת כמיועדת לתמוך ברשויות 

כהערביות החלשות מבחינה כלכלית. במצב הקיים, הרשויות המ
קומיות הערביות סובלות מהכנסות עצמיות נמוכות, שמתקבלות 
30% בלבד מהכנסותיהן, בהכ -מאזורי תעשייה ומסחר, המגיעות ל
66% ברשויות המקומיות היהודיות. לכן, תוכנית החוכ -שוואה ל

מש כוללת השקעה בתשתיות כלכליות, שמטרתן 
ות  לתת מענה לחולשה ההיסטורית של העירי

והמועצות המקומיות הערביות. 
כבמסגרת התוכנית יקודמו שורה של מהלכים בחב

רה הערבית, החל מגילאים צעירים, ביניהם - עידוד 
וטיפוח בני נוער ללימודי בגרות במקצועות מדעיים 
והרחבת היצע מגמות הלימוד, חוגי העשרה, פעילויות 
וקורסים מדעיים בשעות אחה"צ, הפחתת הנשירה בקרב 

כסטודנטים במקצועות ההיי-טק, סיוע בהשמה לסטודנ
טים ובוגרי תארים במקצועות מדעיים - המהווים כיום 
15% מכלל הסטודנטים לתואר ראשון במקצועות המכ -כ

דעיים - ומתן תמריצים בקבלה להתמחויות. 
כבהיבט היזמות, המדינה תציע תמיכה במיזמים טכ

נולוגיים עסקיים, הקמת מרכזי פיתוח טכנולוגיים, מרכזי 
האצה לחברות )"אקסלרטורים"(, מרכזי מחקר ופיתוח 
בערים וביישובים ערביים וחיזוק מרכזי המו"פ הקיימים. 
כמו כן, תשולב פעילות חינוכית בתחום המדע והחלל 

ביישובים הערבים. 
לתוכנית יוקצו 600 מיליון שקלים מתוך המסגרת 
הכוללת בהיקף של כ-30 מיליארד שקלים עד שנת 

.2026

רווח כפול
ארגון צופן פעל להכנת תוכנית כוללת בתחום זה 
בשיתוף עם חברת Deloitte לייעוץ. הנחת העבודה היא 
שהביקוש הגובר לאנשי מקצוע בתחום הטכנולוגי יכול 
לקבל מענה הולם, אם מנצלים את הפוטנציאל הקיים 
בקרב הציבור הערבי. שילוב החברה הערבית בתחום 
ההיי-טק מהווה מצב של רווח כפול - גם מאפשר לקדם 
את האוכלוסייה הערבית בישראל וגם מאפשר להעסיק 
אנשי מקצוע בארץ במקום לחפש את הקאדר המקצועי 

בחו"ל. 
כלפני כעשר שנים, מספר המהנדסים הערבים בתחום התע

350 בלבד, כיום מספר העוסקים במכ -שיות המתקדמים היה כ
9,000. זוהי מהפכה  לאכה מהחברה הערבית חוצה את רף ה-
אמיתית ברמה הארצית ולא רק ברמה המקומית או האזורית, 
כ 40 חברות היי-טק פעולות בנצרת ומעסי -כאשר לא פחות מ

1,300 מהנדסים ומהנדסות מהחברה היהודית ומהחברה  קות כ-
כהערבית, שבאים כל בוקר לעבוד ולפתח טכנולוגיה בעיר. לא

חר שאושרה תוכנית החומש שמנו לנו למטרה להגיע ליעד של 
20 אלף מהנדסים ומהנדסות מהחברה הערבית תוך חמש שנים, 
דבר שמהווה גידול של 60% ביחס למצב הקיים. אנו מעדיפים 
להיות אלה שעושים את ההיסטוריה ומשנים את המציאות ולא 

אלה שכותבים אותה.

אימפקט ארוך-טווח 
לאלפי צעירים ערבים

לראשונה, וזהו יתרון גדול 
של התוכנית, תחום ההיי-טק 
ות  ני במדי נכלל  והחדשנות 
ארוכת-טווח, לאחר שלא נכלל 
בהחלטת הממשלה הקודמת 
922. בנוסף, התוכנית כוללת 
ם  התחומי כל  את  פה  ומקי

כשבהם יש להשקיע - מתש
תיות דרך חינוך ועד עידוד 
עסקים וחדשנות - מה שיביא 

כלמענה הוליסטי לכלל החס
מים לפיתוח. אך העיקר הוא 
בכך שהיא מהווה אימפקט 

כארוך-טווח לאלפי צעירים ער
בים, שיקבלו הזדמנות למצות 

כאת הפוטנציאל ולהשתלב בת
עשייה, עם הכנסות גבוהות, 

כוגם תקדם את החברות המש
וועות לידיים עובדות בתחום 
POOL של טאלנטים  ויזכו ל-

וכישרונות חדשים. 
לבסוף, המבחן הכי חשוב 
בהכנה  ם  רבי המעו כל  של 
ובביצוע של תוכנית החומש 

כלקידום היי-טק בחברה הע
רבית, הוא במימוש היעדים. 
זאת משום שהניסיון מלמד 

כלצערנו, שחלק גדול מהתוכ
ניות הרב-שנתיות מתחילות 
ל  ובקו מבטיחות  בהצהרות 

כתרועה רמה, אך נכשלות בר
מת הביצוע ובשיעור המימוש 

כעקב סיבות בירוקרטיות, פו
ליטיות או מקצועיות. המטרה 
שהצבנו לעצמנו היא מימוש 
 100% ל- ברמה שמתקרבת 

מהיעדים והמדדים.

הכותב הוא יו"ר ארגון צופן, מלכ"ר 
יהודי-ערבי שמטרתו קידום ההיי-טק 

בחברה הערבית, הן ברשויות הערביות 
והן בעידוד קליטתם של מהנדסי 

היי-טק מהחברה הערבית בחברות 
מקומיות וגלובליות

"לאחר שאושרה 
תוכנית החומש 

שמנו לנו למטרה 
להגיע ליעד של 

20 אלף מהנדסים 
ומהנדסות מהחברה 

הערבית תוך חמש 
שנים, דבר שמהווה 

גידול של 60% 
ביחס למצב הקיים"

ד"ר רמזי חלבי | צילום: יח"צ

 היי-טק בשטח 


